
اخباری که از ورود کمک داور ویدئویی به فوتبال ایران مخابره می  شـــود به واقع 

گیج کننده اســـت. اینکه هر مســـئولی در این خصوص اظهارنظر می کند، بار 

مسئولیت را به گردن دیگری می اندازد یا با کلمات بازی می کند، تا فردا در مقام 

پاسخگو از او توضیح نخواهند به شدت جالب توجه است. فوتبال ایران فصل قبل 

با چالشی به شدت عمیق از بعد داوری روبه رو بود. شاید برخی تیم ها اغماض کرده 

یا برخی غیر منصفانه به قضاوت های مختص تیم خودشان پرداخته باشند اما آنچه 

غیرقابل انکار است ضعف داوران در قضاوت و بعضا تاثیرگذاری در نتایج است. 

حتی اگر همه اینها را ســـهوی فرض کنیم باز هم آنچه در این بین بیش از پیش 

خودنمایی می کند ضعف قضاوت ها و ناتوانی داوران و در راس آن کمیته داوران 

در ســـاماندهی و برگزیدن استعدادهای این بخش و درنهایت حرفه ای گری در 

امر قضاوت اســـت. توقع می رود که مسئولان مربوطه با توجه بیشتر به اهمیت 

این کمیته و نقش تاثیرگذار اعضایش در رقابت ها، به این مهم بیشتر بپردازند. 

افزایش تعداد داوران مایه افتخار نیست
همین حالا هم علاوه بر همه چالش های موجود در این بخش، بحث روز، تعداد 

بالای داوران اســـت. تعدادی که از حد معمول در همه کشـــورهای دنیا فاصله 

گرفته و به یک معضل تبدیل شده است. وقتی تعداد داوران در یک رشته بیشتر 

باشد افتخاری ندارد بلکه فقط تعداد قضاوت هر داور در هر لیگ و هر سطحی 

را کاهش می دهد. وقتی تعداد داوران زیاد باشـــد طبیعی است شانس کمتری 

ایجاد می شـــود تا به همه قضاوت برســـد. در نتیجه نمی تواند خود را به چالش 

کشیده و در لیگ جا بیفتد. این موضوع واقعا جای رسیدگی دارد. 

در همین خصوص با یکی از کارشناســـان داوری کشـــور گفت وگو کردیم. نوید 

مظفری در این مورد به »فرهیختگان« گفت: »این کمیته نیاز به یک رئیس قوی 

دارد؛ کسی که بتواند به این نهاد قدرت دهد. قوی از این نظر که بتواند مدیریت 

منظمی داشته و در مقابل حواشی و اتفاقات پیرامون این کمیته با قدرت ظاهر 

شـــود. طبیعی است که با توجه به شـــرایط فعلی، داوران زیادی وارد لیگ های 

مختلف شوند. روســـای هیات ها برای انتخاب شدن قول هایی می دهند و باید 

این قول ها را جبران کنند. آنها با این استدلال که داوران زیادی عرضه می کنند 

به خود می بالند در حالی که این تعدد مهم نیســـت؛ مهم کیفیت است. کمیته 

داوران باید با چنین مسائلی مقابله کند و از این جهت نیاز دارد که قدرتمند باشد.«

در چنین شـــرایطی جای VAR در فوتبال ایران به شدت خالی باشد. چیزی که 

بســـیاری فصل قبل هم به آن پرداختند و مدعی شـــدند که با ورود این سیستم 

شاید مشکل قضاوت ها حل شود و حقی از تیمی ضایع نشود. ورود VAR شاید 

به خودی خود خوب باشـــد اما بدون شک راه حل نهایی نیست. ما قبل از اینکه 

بخواهیـــم به کمک داور ویدئویی و توانایی هایـــش اتکا کنیم باید به فکر تزریق 

داوران توانا به لیگ باشیم. 

نوید مظفری در این باره به ما گفت: »VAR خوب است اما راه حل نهایی نیست. 

فوتبال ما با این تکنولوژی  ها درست نمی شود. مگر سال های قبل در زمان امثال 

ترکی کمک داور ویدئویی وجود داشت؟ همه داوران در بهترین سطح کیفی بودند 

و عملکرد خوبی داشـــتند. برخی اشتباهات در فوتبال اجتناب ناپذیر است اما 

این سطح کیفی داوران است که باید بالا برود. ضمن اینکه با ورود این سیستم 

همه چیز حل نمی شود. این گروه که برای این مهم انتخاب می شود حداقل باید 

شش ماه آموزش ببینند و اگر توانایی پیدا کردند در مرحله بعد، آزمون و خطا را 

آغاز کنند. ما اگر به شکل حرفه ای داورانی با این تخصص می خواهیم، به فرض 

ورود کمک داور ویدئویی به لیگ فصل پیش رو، باید در راســـتای حرفه ای سازی 

آنها قدم برداریم که کار بسیار سختی است.« 

وزیر توپ را به زمین تاج فرستاد
نکته ای که اخیرا ذهن اهالی فوتبال را به خود مشغول کرده اظهارات امیدوار کننده 

وزیر ورزش و رئیس فدراسیون فوتبال است. وزیر صراحتا اعلام می کند برای تجهیز 

ورزشگاه آزادی به سیستم VAR، به مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال زحمت 

داده و اقدامـــات خوبی هم انجام داده اند. او ادعا می کند قرار اســـت در فصل 

جدید لیگ برتر از VAR استفاده شود. 

در حالی که اظهارات وزیر کمی ســـاده انگارانه به نظر می رسد اما او هوشمندانه 

صحبت می کند، چراکه به خوبی می داند فعلا امکان ورود سیســـتم کمک داور 

ویدئویی با وجود تحریم ها ممکن نیست. به نظر می رسد سجادی، خود بهتر این 

موضوع را می داند اما مدعی شده است که مسئولیت را به تاج سپرده و در واقع 

پای خود را از این مهم کنار می کشد. فارغ از هزینه ورود این سیستم به ایران که 

به شدت سرسام آور است باید قبول کرد که فدراسیون ایران وضعیت مالی مناسبی 

برای خرید چنین امکانی را ندارد. پول هایش بلوکه شده و امکان دسترسی به  آنها 

را نـــدارد. در نتیجه نمی تواند بدون کمک وزارت ورزش کاری از پیش ببرد. نوید 

مظفری در این مورد اطمینان داد که به این سرعت امکان استفاده از آن ممکن 

نیست. وی ادامه داد: »داوران باید دوره های لازم را ببینند و به این شکل نیست 

که سیســـتم وارد شود، داور پشت سیســـتم قرار بگیرد و تمام. لازم است در این 

خصوص به تبحر برســـیم. من نمی دانم این صحبت ها از کجا می آید اما امکان 

چنین کاری فعلا نیست. علاوه بر آن ما تحریم هستیم و نمی توانیم تجهیزات را 

وارد کنیم. البته می دانم شرکت هایی هستند که می توانند ایران را از این لحاظ 

بی نیاز کنند اما فیفا فقط شـــرکت های طرف قرارداد خود را قبول دارد. در واقع 

شـــرکت های بزرگی داریم که می توانند این کار را برای ما انجام دهند اما اجازه 

اجرا ندارند. فیفا از شـــرکت های طرف قراردادش پول در می آورد و طبیعی است 

کـــه از آنها برای این مهم کمک می گیرد. به همین دلیل به هر شـــرکتی اجازه 

فعالیت در این بخش را نمی دهد.«

نکته ای که تاج گفت
در چنین شرایطی می توانیم وزیر را درک کنیم. او چون به خوبی به این موضوعات 

واقف است همه چیز را به زمین تاج انداخته و مدعی شد مسئولیت با اوست اما 

تاج هم رفتار عجیبی دارد. او این مسئولیت را پذیرفته اما اعتراف نمی کند فعلا 

امکان وارد کردن این سیستم وجود ندارد. او البته با زرنگی اعتراف می کند زمان 

مشـــخصی برای راه اندازی سیستم کمک داور ویدئویی ندارد اما برای دلخوشی 

وزیر هم که شـــده قول ورود این سیستم را می دهد. نکته قابل تأمل اما آنجایی 

خودنمایی می کند که او گفت: »امیدوار بودم یک نفر بگوید موانع نیاوردن این 

سیستم چه چیزی است ولی ما با این مشکل مواجه هستیم. فدراسیون فوتبال 

با کمک فیفا در تلاش اســـت تا این مســـاله حل شود، ولی هیچ مجموعه ای به 

دنبال رقم خوردن این اتفاق نیست؛ در حالی که یکی از ضرورت های لیگ برتر 

در فصل جدید داشتن VAR است.«

او بـــا ایـــن صحبت ها به موانع داخلی و خارجی اشـــاره دارد. در واقع فیفا ادعا 

کرده اگر VAR نداشته باشیم باید قید میزبانی را بزنیم و حتی در صورت تجهیز 

نبود ورزشـــگاه ها به این سیستم، مجوزهای حرفه ای باشگاه هم تحت تاثیر قرار 

می گیرد اما هرگز نگفت  تکلیف فوتبال ایران که تحت تحریم ها امکان استفاده 

از این سیستم را ندارد چیست؟

مظفری در این مورد گفت: »این بحثی اســـت که فدراســـیون و وزارت ورزش به 

تنهایی توان حل آن را ندارند و باید با کمک نهادهای بالاتر حل شود. چه کسی 

گفته فوتبال سیاسی نیست؟ فوتبال هم سیاسی است و هم تجاری. شرکت های 

تحت قرارداد فیفا آمریکایی، انگلیسی و آلمانی هستند و یک شرکت بلژیکی هم 

در این جمع حضور دارد. این شـــرکت ها هر یکی دو سال در سایت فیفا آپدیت 

می شـــوند. طبیعی است که نمی شود با آن شرکت ها به دلیل تحریم مراوده ای 

داشـــت. از این رو وقتی فیفا این مشـــکل را حل نمی کند و از سوی دیگر تحت 

فشـــار قرار می دهد به این نتیجه می رســـیم که فوتبالی امری سیاسی است یا 

حداقل سیاسی شده است.«

این طور به نظر می رسد که ما باید با این شرایط قید سیستم کمک داور ویدئویی 

را بزنیم و قضاوت های لیگ را به شـــکل ســـنتی سابق پیش ببریم اما جمله تاج 

درخصوص اینکه »امیدوار بودم یک نفر بگوید موانع نیاوردن این سیســـتم چه 

چیزی است«، پیغامی برای بالا دستیان است که متوجه باشند همسو نبودن با 

فیفا می تواند به قیمت منزوی شـــدن فوتبال ایران و محرومیت های بین المللی 

تمام شود. از این رو این موضوع نه تنها همت نهادهای ورزشی، که تلاش مقامات 

بالاتر را می خواهد. 
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وزیر توپ را به زمین تاج انداخت

VAR پوچ برای همه وعدههای 
  مظفری: فیفا فوتبال را سیاسی کرده است

گفتوگو

مرحلـــه مقدماتی لیـــگ ملت های والیبـــال 2023 با 

برگزاری آخرین دیدارهای هفته پایانی به اتمام رســـید 

و تیم ملی کشـــورمان در تداوم روند نتایج ضعیف خود 

در آخریـــن گام نیز با نتیجه 3 بر 2 مغلوب کوبا شـــد تا 

با حضور در جایـــگاه چهاردهم به کار خود پایان دهد. 

والیبالی که در سال 2019 در جایگاه پنجم لیگ جهانی 

قرار گرفت و در دوره گذشته نیز با صعود به جمع 8 تیم 

پایانی رتبه هفتم را به خود اختصاص داد، حضور در این 

جایگاه بدترین عملکردش در پنجمین حضورش را رقم 

زد. بهنام محمودی کاپیتان ســـابق تیم ملی کشورمان 

در گفت وگـــو با »فرهیختگان« درخصوص تحلیل نتایج 

ضعیـــف تیم ملی در لیگ ملت های امســـال، عملکرد 

مدیریتی و فنی تیم، صعود به المپیک پاریس صحبت 

کرد که در ادامه می خوانید. 

عملکـــرد ضعیف تیم ملـــی والیبال را چطـــور ارزیابی 

می کنید؟

متاسفانه دو، سه سال است که والیبال از لحاظ کمی و کیفی 

افت کرده است. بخشی از این اتفاق با توجه به تغییر بازیکنان 

قدیمی طبیعی است، اما بخش دیگر آن به خاطر برنامه ریزی 

نادرست و سیاست های غلطی است که در فدراسیون ما حاکم 

اســـت. هر منتقدی که نقدی می کند و راهکاری می دهد را 

حـــذف می کنیم و این یکی از بدترین راهکارهایی که نه تنها 

در فدراســـیون والیبال بلکه در کشور ما وجود دارد. مدیران 

ما به واسطه اینکه به میز چسبیده هستند از اینکه نقد شوند، 

می ترسند. دو، سه سال گفتم که باید در چهار سال آینده از 

جوانان در تورنمنت های مختلف استفاده کنیم تا بازیکنان ما 

مستهلک نشوند. در دو سال گذشته مجرب، یلی، صالحی، 

کریمـــی و خیلی از بازیکنان ما آســـیب دیدند. این موضوع 

به خاطـــر عدم برگزاری مناســـب لیگ برتر، عـــدم آمادگی 

درســـت در رده های پایه و عدم تفکر حرفه ای بازیکنان و عدم 

برنامه ریزی درست فدراسیون برای آماده سازی تیم های ملی 

و آموزش ارتباط دارد. موضوعاتی که باعث افت ما در دو، سه 

ســـال گذشته است و در لیگ ملت ها نیز کاملا مشهود بود. 

اگر بخواهیـــم عوام فریبی کنیم و تقصیرات را گردن دیگران 

بیندازیم چیزی درست نخواهد شد. 

برخـــی از کارشناســـان والیبـــال، داورزنـــی را معمـــار 

موفقیت هـــای والیبال ایران می دانـــد و به همین دلیل 

انتقـــادی به عملکـــرد مدیریتـــی فدراســـیون را جایز 

نمی بینند. 

احتمالا اینها افراد چســـبیده در والیبال هستند. یک سری 

افراد را در والیبال داریم که به این رشـــته چسبیده هستند و 

برخی نیز والیبالی و دلسوز هستند، اما اگر بخواهند نقدی 

انجـــام بدهند و واقعیت را بگوینـــد از چرخه تیم های ملی، 

باشگاهی و والیبال حذف می شوند و به همین دلیل سکوت 

می کنند. افراد چسبیده مجبور هستند که تعریف و تمجید 

کنند. یک ســـری از افراد نیز تا قبل از اینکه پســـت و مقامی 

بگیرند فحش می دادند، اما به محض اینکه پســـت گرفتند، 

ســـکوت کردند. ایـــن افراد خطرناک هســـتند چون دنبال 

منافع شـــخصی هستند. عاشـــق والیبال و کشورم هستم و 

خدای نکرده با داورزنی و برخی دوستان پدرکشتگی ندارم، 

اما یک ســـری واقعیت ها را می گویم کـــه منجر به اتفاقاتی 

می شـــود که پیش بینی کرده بودیم. مگـــر داعیه معماری 

والیبال را ندارند، چرا نتوانســـتند معماری کنند تا ژاپن از ما 

سبقت نگیرد. هدف والیبال حضور در جمع 5 تیم برتر دنیا 

و سکوی المپیک و جهان بود اما به آن نرسیدیم و باید وزرای 

ورزش و دولت هایـــی که به داورزنی غیرقانونی مجوز حضور 

در انتخابات را دادند پاسخگو باشند. 

شما در زمان برگزاری مسابقات با وجود عملکرد ضعیف 

تیم ملـــی اعتقاد به حمایت از کادرفنی و ملی پوشـــان 

داشتید. 

هنوز هـــم این را می گویم. در این نتایـــج بخش کوچکی از 

بازیکنـــان و مربیان مقصر هســـتند و بایـــد در این خصوص 

تقسیم بندی داشـــته باشیم، اما سهم بیشـــتر این ناکامی 

مدیریتی است. توان بازیکنان ما همین است و نمی توانید آنها 

را با کورک و میچلتو یا دیگر ســـتاره های والیبال دنیا مقایسه 

کنید. یک ســـری بازیکنان را تعلیم دادیـــم که ظرفیت آنها 

همین است. این مدل بازیکنان را در مقطع حضور ولاسکو نیز 

داشتیم و او به بهترین نحو از این بازیکنان در بحث  انگیزشی، 

تکنیکی و کارایی استفاده می کرد. 

نقش عطایی را در این نتایج چگونه می بینید؟

عطایی حق این را ندارد که جواب مردم را بدهد. اگر والیبال 

هســـت و ما طرفداری پیدا کردیم به خاطر مردم است. قرار 

نیســـت که همه مردم ما کارشناس حرفه ای باشند. آنها هر 

آنچه را ببینند، بررســـی می کنند. عده ای می گویند که باید 

عطایی را عـــوض کنیم که من اعتقـــاد دارم در این مقطع 

صلاح نیست. بهترین مربی دنیا نیز در یک یا دو ماه تاثیری 

نخواهد گذاشـــت. بهتر است از کادرفنی حمایت کنیم، اما 

یک کمیته فنی و آسیب شناسی بگذاریم و آسیب ها را بگویم 

و کمک شان کنیم تا بهتر شوند. به عطایی پیشنهاد می کنم 

که کادرفنی را تقویت کند، اما برای این کار مربیان را گلچین 

نکند. یک ســـری افراد به خاطر منافع با ما همســـو هستند 

و فقـــط تعریف و تمجید می کنند کـــه هیچ اتفاقی نخواهد 

افتاد. باید از افراد دلســـوز دعـــوت کنیم و ایرادی ندارد که 

نقد بکنند و راهکار بدهند. 

مردم از نتایج عملکرد مربیان تیم ملی راضی نیستند. 

والیبال ما عملکرد بدی داشته است و مردم حق دارند. همه 

دنیا به دنبال این هستند که رشته های ورزشی را برجسته کنند 

تا مردم و اسپانســـرها به این رشته ها کشیده شوند و درحال 

حاضر مردم و اسپانسرها ناراحت هستند. والیبال سه، چهار 

سال است که خوب بازی نمی کند. 

رئیس فدراســـیون والیبال در مصاحبه ای عنوان کرده 

اســـت که کادرفنی تیم ملی نیاز بـــه بازنگری دارد، اما 

نگفته اســـت که این بازنگری با تغییـــر کادرفنی همراه 

است یا تقویت کادرفنی. 

ممکن اســـت یکی، دو نفر اضافه یا حذف شوند اما بر حضور 

کادرفنی ایرانی در تیم ملی اصرار دارم و معتقدم بهترین مربی 

دنیا نیز در یک ماه تاثیری نخواهد داشت. 

درخصـــوص تغییر کادرفنی و اســـتفاده از دیگر مربیان 

ایرانی چه اعتقادی دارید؟

چه کسی را می خواهیم بگذاریم؟ بهروز عطایی جزء مربیان 

خوب ما اســـت. در کنار او پیمان اکبری، ســـعید رضایی، 

رحمان محمدی، رضا تندروان نیز مربیان خوبی هســـتند 

و هنر فدراســـیون باید این باشـــد که همه این مربیان را در 

یک کمیته آسیب شناســـی جمع کند تا در قالب مشاوره، 

حضور در تمرینات و حضـــور در کنار تیم کمک کند. باید 

ابتدا یک برنامه کوتاه مدت برای تورنمنت هایی که در یکی 

دو ماه آینده برگزار می شـــود داشـــته باشیم تا شرایط بهتر 

شـــود. خانواده والیبال باید به ســـمت و سویی برود که با 

همدلی، کار کارشناســـی و دلسوزی یک اتفاق خوب برای 

والیبال رقم بزند و برنامه ای خوب بنویســـد. ظرفیتی که ما 

در جامعه و پشـــتوانه بین مردم داریم را ژاپن، صربستان و 

آرژانتین ندارند و بی عرضگی از خودمان است که نتوانستیم 

استعداد را درست پیدا کنیم، آموزش بدهیم و تربیت کنیم 

که به یک جایی برسند. 

حضور مربیان خارجی بزرگ در ســـالیان گذشته باعث 

شده است که بخشی از مردم همچنان تمایل به حضور 

مربی خارجی داشته باشند؟

مردم هر چه بگویند درســـت اســـت اما باید به مردم اطلاعات 

درست بدهیم. حضور مربی خارجی در این مدت کوتاه تاثیری 

نخواهد داشت. بدبختی این است که افراد سیاسی چون کار 

مدیریتی درســـت نکردند و با لابی و سیاسی کاری در مستند 

قدرت قرار گرفتند به مســـائل مدیریتی و فنی آشنایی ندارند. 

این افراد با سیاسی کاری، رانت و لابی مسئولیت گرفتند و برای 

همین عوام فریبی می کنند. ســـعید معروف، محمد موسوی، 

شهرام محمودی، امیر غفور، مهدی مهدوی، محمد ترکاشوند 

و پیمان اکبری از جامعه والیبالی هایی هستند که مورد اقبال 

جهان قرار دارند و باید از این ظرفیت، به درستی مشاوره بگیریم. 

همیشه فدراسیون ما خوش استقبال و بدبدرقه است. ما این 

همه بازیکن بزرگ و فوق ستاره داشتیم اما یک بازی خداحافظی 

برای آنها گذاشته نشده است و از یک نفر تقدیر و تشکر نکردند. 

اگر بدنه فدراســـیون، رئیس فدراسیون و کمیته فنی والیبالی 

باشـــند درد و دل همدیگر را بهتر متوجه می شـــویم و کمک 

می کنند. افراد سیاسی و دولتمردان نیز باید در هیات رئیسه 

قرار بگیرند تا از توانایی  آنها در مسائل مالی استفاده کنیم. 

با  این وضعیت چقدر شـــانس کســـب سهمیه المپیک 

داریم؟

یک ماه آینده مســـابقات جام ملت های والیبال را در ارومیه 

داریم و اگر ژاپـــن و چین تیم اصلی خود را نیاورند به راحتی 

قهرمان می شویم. اگر قهرمان شدیم نباید آن را در بوق و کرنا 

کنیم که قهرمان آسیا شدیم. مطمئن هستم ژاپن با توجه به 

حضـــور در دور نهایی لیگ ملت ها تیم اصلی خود را نخواهد 

آورد. در این شرایط والیبال ما نیاز به حمایت دارد. باید دعا و 

تلاش کنیم که سهمیه بگیریم. اگر سهمیه نگیریم و به المپیک 

نرویم و در بازی های آسیایی نیز قهرمان نشویم، والیبال ما به 

15 سال قبل بازمی گردد. 

و حرف پایانی؟ 

فوتبالیســـت ها همه عزیزان ما هستند، اما رشته هایی مثل 

والیبال، کشـــتی، تکواندو، وزنه برداری، بسکتبال و هندبال 

نیز در سطح جهانی عملکرد خوبی دارند. آیا درصورت باخت 

به ما نیز حواله ماشـــین می دهند؟ فوتبال ما در مســـابقات 

جام جهانی چه اتفاقی را رقم زد؟ چرا باید حواله بگیرند؟ اگر 

رویه بر حواله دادن اســـت که نوش جان آنها، اما باید به بقیه 

رشـــته ها هم بدهند. ورزش فقط فوتبال نیست. اگر این رویه 

و مصوبه مجلس، نهاد ریاست جمهوری و وزارت ورزش است 

باید شامل کل رشته ها باشد.

بهنام محمودی در گفت وگو با »فرهیختگان«: با غیبت در المپیک و قهرمان نشدن در بازی های آسیایی 15 سال به عقب بازمی گردیم

بیشتر سهم ناکامیتیمملی والیبال مدیریتیاست
  عطایی حق ندارد جواب مردم را بدهد اما صلاح نیست او را تغییر بدهیم              کسانی که به داورزنی مجوز دادند پاسخگو باشند

مهدی منصرف
خبرنگار

نیلوفر مژدهی
خبرنگار


